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				Abstract
				
SUMMARY:
In 1979 the former concentration and extermination camp Auschwitz-Birkenau was included in UNESCO’s World Cultural Heritage. This article analyzes how the function of Auschwitz-Birkenau in the appropriation of the past was perceived as well as constructed by this process in national and international contexts. The historical lessons drawn from the camp’s “material testimony” formed the didactic base material inevitable for the building of a better future. The conservation paradigms of the ecological management and the buffer zone of the site, from the 1970s to the 1990s, reveal how Auschwitz-Birkenau was translated from a pool of authentic evidence into a transmission belt for a vision of the future. They show how temporal references were mediated on the site and reveal the implications for understandings of the past that have been produced in this manner.
РезюМе:
В 1979 г. бывший концентрационный лагерь смерти Аушвиц-Биркенау был включен в список всемирного культурного наследия ЮНЕСКО. Музеефикация концентрационного лагеря придала Аушвицу важную социальную функцию освоения и присвоения прошлого. В статье рассматривается история этого решения ЮНЕСКО, а также конструирование значения нового исторического памятника и отношение к нему в польском обществе в последующий период. Строительство “лучшего будущего” опиралось на исторические уроки, которые формулировались с учетом “материального свидетельства” концлагеря. На конкретном примере дискуссий о техниках сохранения материальных объектов и ландшафта 1970-х − 1990-х гг. автор показывает изменение символической роли Аушвица: от комплекса аутентичных свидетельств преступлений прошлого – к фактору, формирующему представление о будущем. Изменение представлений об “аутентичности” и репрезентативности для определенного хронологического момента имело важные последствия для понимания прошлого.
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